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UVODNIK

BERBA UGOVORA ZA IGRAČE IZ HUNS-ovog KAMPA

IZBOR NAJBOLJE NOGOMETAŠICE HRVATSKE

USPJEŠNA REPREZENTATIVNA JESEN

PREGLED DINAMIČNE AKTIVNOSTI HUNS-a

GLASOVANJE ZA WORLD 11 I NAJBOLJEG 
MALONOGOMETAŠA HRVATSKE

KONGRES FIFPRO

FIFA PREDLAŽE SP SVAKE DVIJE GODINE

TEŽINA IZBORA POSTPROFESIONALNE KARIJERE

SVJEDOČANSTVO O MENTALNOM ZDRAVLJU SPORTAŠA

RITAM PROTIV NOGOMETA

ODJECI PRIJELAZNOG ROKA U SVIJETU

PREDSTAVLJEN POLIGON ZA TJELESNU AKTIVNOST DJECE

PRVA GLAVNA SUTKINJA U PRVOJ HNL

NACIONALNI DAN BORBE PROTIV RAKA DOJKE

KAKO SU HNL KLUBOVI ODRADILI PRIJELAZNI ROK

JE LI PAO UEFA-in FINANCIJSKI FAIR PLAY?

Ispred vas je 27. izdanje našeg 
časopisa kojem smo nadjenuli ime 
Nogometaš. Zbog prekrasne igre, 
sporta i strasti koja ga okružuje 
nogomet je odavno postao nešto 
više. Njegova uloga u suvremenoj 
društvenoj zbil j i  je vel ika jer 
ima ogroman utjecaj na mase, 
raspoloženja navijača i šire javnosti. 
No, otkako je u trećem mileniju u 
nogometni krvotok žestokim ritmom 
uletio globalni kapital i podigao ovaj 
sport do razine vrlo profitabilne 
industr i je,  nemoguće je igru 
odvojiti od zakonitosti biznisa. Te su 
zakonitosti vrlo često inkompatibilne 
pisanim i nepisanim pravilima života 
nogometa i njegovih aktera, ali više 
nema povratka natrag. Nogomet 
kakav smo donedavno poznavali 
ostao je u 20. stoljeću. Prve dvije 
dekade 21. stoljeća jasno pokazuju 
pravce razvoja najpopularnijeg 
sporta na svijetu, a to je sve veća 
koncentracija vrijednosti koje 
mogu donositi profite ulagačima. 
Presing takvog pristupa može se 
prepoznati u inicijativi bogatih 
europskih klubova da osnuju Super 
ligu ili u Fifinom predlaganju da se 
svjetsko nogometno prvenstvo igra 
svake dvije godine. Nešto što je bilo 
nezamislivo još prije desetak godina 
postalo je realnom raspravom 
i  sve jač im st iskom bogat ih 
interesnih skupina da ostvare svoje 
komercijalne ciljeve…

O tome pišemo u ovom broju, ali 
se bavimo i onime što je bit ovog 
izdanja. Nogometaši i nogometašice, 
treneri i dužnosnici klubova oduvijek 
su bili pod pritiskom očekivanja 
ili kriznih situacija. Nogomet je u 
tom kontekstu bio prihvatljivog 
intenziteta tih pritisaka jer nije bio 
opterećen drugim teretima koji 

dolaze izvan sportske zone. No, 
navedeni novi odnosi, temeljeni na 
diktatu globalnog kapitala, pritiske na 
aktere nogometa doveli su do razina 
koje oni teško podnose. Otuda sve 
više pojava igrača i trenera koji gube 
psihološku ravnotežu, teških sudbina 
kad se ne uspijeva prebroditi krizne 
situacije. Uz sve to nogometaši su 
zbog ogromnog tereta utakmica, 
putovanja, stalnog pritiska imperativa 
raznih vrsta, podložni sve češćem 
ozljeđivanju i posljedičnim krizama 
za vrijeme dugih oporavaka. Zato se u 
FIFPRO-u, a u suradnji s nacionalnim 
sindikalnim udrugama, vrlo ozbiljno 
tretira problematika mentalnog 
zdravlja nogometnih aktera. I 
stalno se nude, uz istraživanja i 
rasprave, modaliteti da se te krizne 
situacije prevladaju. Hoće li premalo 
empatična nogometna industrija 
prihvatiti tu stvarnost i pozabaviti se 
olakšanjem tereta svojim članovima? 
Morat će u jednom trenutku jer je 
vidljivo da aktivni igrači sve glasnije 
negoduju zbog neizdrživog ritma…

Nogomet je, srećom, i dalje snažan 
medij podrške društvu pa smo kao 
HUNS aktivni sudionici podupiranja 
raznih akcija koje promoviraju fizičku 
aktivnost među mladima, promocija 
kampanja za zdravlje žena. Osobito 
smo ponosni na našu organizaciju 
Kampa za igrače bez ugovora jer je 
u ovogodišnjem izdanju čak 12 igrača 
dobilo nove ugovore nakon priprema. 
Među njima čak osam u prvoligaške 
sredine te četiri u drugoligaške, među 
inim u inozemstvu. To je potvrda 
važnosti, ali i kvalitete našeg kampa. 
Odradili smo i vrlo nam dragu misiju 
glasovanja za najbolju nogometašicu 
i  najbol jeg malonogometaša 
Hrvatske… Ugodno vam čitanje i 
svako nogometno dobro!
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ČAK OSAM 
PRVOLIGAŠKIH 
UGOVORA PRIZNANJE 
SU KVALITETI KAMPA 

SVAKI NOVI UGOVOR ZA IGRAČE S HUNS-ovog KAMPA JE DODATNI POTICAJ ZA NOVO IZDANJE I 
POMOĆ NOGOMETAŠIMA BEZ ANGAŽMANA

Predstavljamo vam igrače s ovogodišnjeg 
Kampa za igrače bez ugovora koji su 
nakon Kampa pronašli angažman.

Iznimno nam je drago i ponosni smo jer 
je veliki broj igrača pronašao angažman 
nakon Kampa što pokazuje da je Kamp 
bio odličan „izlog“ i odličan poligon da 
se igrači kvalitetno pripreme, treniraju, 
igraju utakmice i da spremno dočekaju 
nove angažmane.

Svim sudionicima Kampa čestitamo na 
novim angažmanima te im želimo puno 
uspjeha u njihovim karijerama.

Ivan Delić
HNK Šibenik (HT Prva liga)

Ivan Čurjurić 
Valetta FC (1. malteška liga)

Krešimir Kovačević 
SKN St. Pölten (2. austrijska liga)

Andrej Lukić 
NK Hrvatski dragovoljac (HT Prva liga)

Benedik Mioč 
NK Hrvatski dragovoljac (HT Prva liga)

Mateo Mužek  
NK Radomlje (1. slovenska liga)

Jan Marcijuš  
NK Inter Zaprešić (2. HNL)

Ante Aralica  
KF Vllaznia (1. albanska liga)

Tomislav Turčin 
NK Hrvatski dragovoljac (HT Prva liga)

Nikola Gatarić 
SKF Sered (1. slovačka liga)

Karlo Prpić Bosanac  
NK Dubrava Tim Kabel (2. HNL)

Denis Cerovec  
ND Gorica (2. slovenska liga)
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OSAM KLUBOVA I 
IGRAČICA NAJBOLJOM 
PROGLASILI IZABELU 
LOJNU 

USPJEŠNO ODRAĐENA JOŠ JEDNA MISIJA HUNS-a U SKLOPU GLASOVANJA 
ZA TROFEJ NOGOMETAŠ ODNOSNO NAJBOLJU NOGOMETAŠICU HRVATSKE

Predstavnici HUNS-a Olivera Peroli 
Žodan i Sandro Šoronda posjetili su 
sve klubove 1. HNLŽ-a i organizirali 

glasanje za najbolju igračicu 1. HNLŽ-a, 
nagrade koja je dio HUNS-ovog Trofeja 
Nogometaš.

Zbog prošlogodišnje nepovoljne situacije 
s pandemijom koronavirusa zbog koje 
nismo bili u mogućnosti organizirati 
glasanje za najbolju igračicu 1. HNLŽ-a, 
ove godine je HUNS uspješno organizirao 
glasanje u kojem su svi klubovi sudjelovali 
te tako nastavili tradiciju izbora najbolje 
nogometašice.

Atmosfera koja nas je pratila u svim 
klubovima bila je odlična, kao i motiviranost 
i ozbiljnost sudionica glasanja. Igračicama 
je bilo iznimno drago jer se nastavio ovaj 
prestižan izbor koji promovira ženski 
nogomet u Hrvatskoj.
Nakon prebrojanih svih glasova, pobjednica 
ovogodišnjeg izbora za najbolju igračicu 
1. HNLŽ-a je Izabela Lojna, nogometašica 
ŽNK Osijek. Izabeli čestitamo na pobjedi 
te joj želimo uspjeh u nastavku karijere.

Olivera Peroli Žodan i Sandro Šoronda 
redom su posjetili: ŽNK Donat, ŽNK 
Agram, ŽNK Dinamo, ŽNK Rijeka, ŽNK 
Međimurje Čakovec, ŽNK Osijek, ŽNK Split 
i ŽNK Neretva.

Zahvaljujemo svim igračicama, trenerima 
i klubovima na suradnji, Svjetskom 
udruženju profesionalnih nogometaša 
(FIFPRO), Triglav osiguranju i medijskom 
partneru Sportskim novostima.
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ŽNK Dinamo

ŽNK Rijeka

ŽNK Agram

ŽNK Međimurje

ŽNK Neretva

ŽNK Split

ŽNK Donat 
Zadar

ŽNK Osijek
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ODLIČAN RUJANSKI 
CIKLUS I SEDAM 
VELIKIH BODOVA 

U NASTAVKU KVALIFIKACIJA ZA SP 2022 VATRENI SU ODLIČNO ODRADILI 
RUJANSKI CIKLUS TRIMA UTAKMICAMA U TJEDAN DANA

Za razliku od izlučnog natjecanja za 
Euro (gdje od 55 članica UEFA-e čak 
24 participiraju na završnom turniru) 

filter za nastup na Svjetskom prvenstvu 
puno je rigorozniji. Samo pobjednici deset 
kvalifikacijskih skupina imaju izravan put 
– u Katar (prosinac 2022.). Za preostala tri 
mjesta borit će se deset drugoplasiranih te 
dvije najbolje reprezentacije iz Lige nacija, 
a koje nisu bile među prve dvije momčadi 
u svojoj kvalifikacijskoj skupini. Navedenih 
12 reprezentacija bit će podijeljeno u tri 
skupine (po četiri momčadi), pobjednici 
kojih će izboriti plasman na Svjetsko 
prvenstvo.

Zbog navedenih činjenica svaka utakmica 
hrvatske reprezentacije u konkurenciji H 
skupine (Rusija, Slovačka, Slovenija, Cipar 
i Malta) ima važnost presudnog susreta, 
osobito nakon kiksa Hrvatske već na 

startu natjecanja (0:1 – protiv Slovenije u 
Ljubljani). 

Najtežim dijelom kvalifikacija (pr)ocijenjeni 
su upravo rujanski ogledi: Hrvatska je 1. 
rujna gostovala u Moskvi, tri dana kasnije u 
Bratislavi dočim je trilogiju ovog miniciklusa 
zaključio susret na Poljudu, protiv Slovenije 
(7. rujna).  

U odnosu na momčad koja je samo mjesec 
i pol dana ranije nastupila na Euru, izbornik 
Dalić je posegnuo za promjenama. 
Izostavio je Lovru Kalinića, Šimu Vrsaljka, 
Antu Rebića, Josipa Brekala, Domagoja 
Bradarića, Milana Badelja i Brunu Petkovića! 
Kao treći vratar pozvan je Osječanin Ivica 
Ivušić. Umjesto Petkovića pozivnicu su 
dobili (povratnici u nacionalnu momčad) 
Marko Livaja i Antonio Čolak. 

Po prvi put među Dalićevim uzvanicima 
našao se i veznjak moskovskog Dinama, 
Nikola Moro i Borna Sosa. 
Izostavljanje Rebića izbornik nije želio 
komentirati. Od njega i dalje očekuje ispriku 
zbog „iščašenih objava“ na društvenim 
mrežama nakon Europskog prvenstva. 
Dalić je naposljetku ustvrdio:
„Vrata reprezentacije nisu zatvorena nikome 
tko poziv zaslužuje igrom i ponašanjem. 
Pred nama je najteži dio kvalifikacijskog 
rasporeda, a početak sezone nikada nije 
idealan trenutak za reprezentaciju jer su 
igrači iz različitih liga na drukčijim razinama 
natjecateljske spremnosti. No, okolnosti su 
svima slične, a na nama je da pokažemo 
kvalitetu, angažman i zajedništvo vrijedno 
prvog mjesta u skupini.“
Dramatičnost trenutka potencirala je i vijest 
iz Madrida: uslijed problema s aduktorom 
Luka Modrić otkazao je reprezentativnu 

akciju (umjesto njega po prvi put u 
nacionalnu momčad pozvan je Lovro 
Majer)! 
Od 7. listopada 2017. kad je imenovan 
izbornikom, Zlatko Dalić je hrvatsku 
nogometnu reprezentaciju sveukupno 
vodio u 50 utakmica. Stožerni igrač i 
ishodišna točka svake Dalićeve taktičke 
koncepcije bio je upravo Luka Modrić. 
Kapetan hrvatske reprezentacije u 
Dalićevom je mandatu upisao 42 nastupa. 
Prije rujanskog kvalifikacijskog ciklusa 
izostao je (zbog ozljede) samo u dvjema 
natjecateljskim utakmicama: u Ligi nacija 
(početkom rujna 2020.), protiv Portugala 
(1:4) i Francuske (2:4). Također, Modrića 
nije bilo u sastavu niti u trima prijateljskim 
utakmicama – protiv Meksika (1:0), Jordana 
(2:1) i Gruzije (2:1). 

„Luku je nemoguće zamijeniti jednom 
„figurom’“. Mora to učiniti cijela momčad, 
posebice stariji igrači kao Lovren, Brozović 
ili Perišić. Neće biti lako, ali moramo se 
privikavati na to da nema Luke. Neće 
on zauvijek igrati za reprezentaciju – 
konstatirao je Dalić.

Uoči gostovanja hrvatske reprezentacije 
u Moskvi jedno je pitanje dominiralo 
medijima: kako će izgledati ruska momčad 
na travnjaku Lužnikija? Odgovor na 
prethodni upit bilo je teško konkretnije 
precizirati, premda Dalić u stožeru ima 
čak trojicu „Rusa“. Ivica Olić je četiri 
godine igrao za CSKA, a nakratko je uoči 
Europskog prvenstva i vodio moskovski 
klub. Vedran Ćorluka proveo je čak 
devet sezona u Lokomotivu. Ove godine 
je zaključio karijeru u spomenutom 
klubu. Novoimenovani tehnički direktor 
reprezentacije Stipe Pletikosa osam je 
godina branio u Rusiji, za moskovski 
Spartak te Rostov. 

Srećom, ruska je reprezentaci ja 
predstavljala nepoznanicu i domaćem 
izborniku. Bio je to Valeriju Karpinu – 
„prvi dan u uredu“. Upravo njemu Ruski 

nogometni savez ponudio je izborničko 
mjesto nakon nezadovoljavajućih rezultata 
na Euru i smjene Stanislava Čerčesova. 
U analima ruskog nogometa Valerij 
Georgijevič Karpin ima počasno mjesto. 
On je vlasnik prvog pogotka ruske 
reprezentacije (protiv Meksika – 2:0) nakon 
raspada Sovjetskog Saveza. Kao igračka 
legenda Karpin je dobio priliku raditi i kao 
menadžer u ruskim klubovima (Spartak, 
Torpedo Armavir i Rostov) te u Španjolskoj 
(Mallorca). Iako niti u jednom od navedenih 
klubova nije osvojio nijedan trofej niti 
ostvario 50% pobjeda, čelnici Ruskog 
saveza bili su uvjerenja kako jedino Karpin 
u mjesec dana može posložiti odnose 
u svlačionici i prenijeti igračima svoje 
nogometne ideje. 

Na terenu je viđeno (s obje strane) malo 
ideja i još manje sadržaja. Prevladavao je 
međusobni respekt i strah od poraza. Kad 
je izraelski sudac Roi Reinshreiber označio 
kraj utakmice, svi su akteri zdušno slavili 
bod i – 0:0. 

„Mislim da je bod osvojen protiv Rusije 
dobar rezultat. Naročito u kontekstu 
činjenice da smo imali velikih problema oko 
sastava uoči utakmice u Moskvi. Tijekom 
igre smo imali kompaktnost linija, puno 
trke, a pokazali smo i karakter. Trebalo smo 
jedino biti opasniji po suparnička vrata“ – 
ustvrdio je Dalić. 

Prije sraza sa Slovačkom hrvatski su mediji, 
gotovo jedinstveno, isticali na naslovnim 
stranicama: „Hrvatska u Bratislavi mora 
pokazati pobjednički gard!“ 
Kritike i razočaravajući komentari nestali su 
u 86. minuti utakmice, pritiskom na tipku 
– delete. Volej Brozovića koji je završio u 
mreži slovačkog vratara razoružao je sve 
(pa i dobronamjerne) kritičare. 

U dobrom raspoloženju hrvatska je 
reprezentacija stigla u Split. A 50-ta 
utakmica Zlatka Dalića u svojstvu izbornika 
prometnula se u svekoliku feštu. Poticajnu 

atmosferu ispunjenog Poljuda svojim 
su dolaskom dodatno „nabrijali“ bivši 
reprezentativci – Danijel Subašić i Mario 
Mandžukić. Hrvatska je momčad pokazala 
pobjednički gard i odigrala najbolju 
utakmicu u kvalifikacijama za Svjetsko 
prvenstvo. Slovenci nisu imali šansi. U 
tri desetljeća nogometnog rivaliteta sa 
susjedima Hrvatska nikada lakše nije dobila 
„fantje“. Rezultat 3:0 bio bi jamačno još 
raskošniji da slovenska vrata nije čuvao 
Jan Oblak. Poljudsku ekstazu upotpunila 
je i činjenica da su strijelci za Hrvatsku 
bili isključivo hajdukovci – Livaja, Pašalić 
i Vlašić!

Epilog u kojemu Hrvatska drži prvo mjesto 
u skupini, uz sedam osvojenih bodova (bez 
primljenog gola), Dalić i njegovi suradnici 
koncem kolovoza (poglavito nakon otkaza 
Modrića) nisu mogli pretpostaviti niti u 
najoptimističnijim projekcijama. 

Također, valja napomenuti da je stožer 
hrvatske reprezentacije rabio čak 20 (od 
23) igrača u tri rujanska susreta, a obje su 
pobjede izborene sustavom igre (4-2-3-1). 

LISTOPAD OTEŽAO FINIŠ
U listopadu su Vatreni odigrali još dvije 
utakmice kvalifikacija. Prvo su na Cipru 
svladali domaću reprezentaciju s 3:0, 
što je ujedno bilo i prvo gostovanje 
na tom otoku. U drugoj utakmici 
turnusa igralo se u Osijeku gdje je 
Hrvatska dočekala Slovačku. Kako 
se pretpostavljalo, utakmica je bila 
komplicirana jer je Slovačka dobra 
momčad koja je tri dana prije, više 
slučajno, izgubila od Rusije. Slovaci 
su dva puta vodili, ali je Hrvatska 
stizala vodstvo, a za potpuni preokret 
Vlašiću je VAR uskratio pogodak za 3:2. 
Značajka ovog remija, kao i pobjede 
na Cipru jest debi dvaju mladih igrača 
iz dijaspore, i to Josipa Stanišića iz 
Bayerna (upravo produžio ugovor s 
Bavarcima do 2025. godine) te Luke 
Sučića iz Red Bull Salzburga. S njima 
je izbornik proširio konkurenciju 
i za posljednja dva dvoboja ovih 
kvalifikacija. U studenom se opet igra 
na otoku, ali ovaj put na Malti, a nepuna 
tri dana kasnije na Poljud stiže Rusija. 
Hrvatskoj trebaju dvije pobjede da bude 
sigurno prva i izbori direktan plasman 
na SP. Sukladno dobrim vibracijama 
iz ovog jesenskog ciklusa, neovisno 
o remiju sa Slovacima, Hrvatska nam 
djeluje i te kako uvjerljiva da obavi taj 
zadatak.  

Foto: Drago Sopta/HNS

Foto: Drago Sopta/HNS
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PREGLED AKTIVNOSTI HUNS-a
U PROTEKLOM RAZDOBLJU

MENTALNI TRENING
Hrvatska udruga „Nogometni sindikat“ i Mentalni trening 
obilježili su Svjetski dan mentalnog zdravlja zajedničkom 
akcijom u kojoj su članovi HUNS-a na dan obilježavanja 
ostvarili popust od 20% na proizvode i usluge Mentalnog 
treninga. Uz to, svim članovima organizirano je besplatno 
predavanje 14. listopada 2021. putem Zooma na kojem 
su mogli saznati kako naše tijelo reagira na pritisak i što se 
tada događa s našim fokusom i izvedbom te se upoznati 
s tehnikom relaksacije kojom mogu upravljati svojim 
intenzitetom i smanjiti potencijalne negativne efekte 
pritiska.

UEFA I FIFPRO ZAJEDNO PROTIV 
NAMJEŠTANJA UTAKMICA
Novi ugovor o suradnji potpisan s UEFA-om omogućit će 
FIFPRO-u razmjenu informacija primljenih putem aplikacije 
Red Button s UEFA-inim odjelom protiv namještanja 
utakmica. UEFA i FIFPRO potvrdili su svoju predanost slanju 
iste poruke „3R“ – Recognise (prepoznaj), Resist (odupri se), 
Report (prijavi)“ igračima koji se nađu u situaciji da im se 
netko obrati s ponudom za namještanje utakmice. HUNS 
je temeljem suradnje i sporazuma s FIFPRO-om omogućio 
svim prvoligaškim igračima korištenje mobilne aplikacije 
Red Button prilikom čega su svi igrači bili educirani o načinu 
korištenja.

DIGITALNI KANALI KOMUNIKACIJE 
KAO PODRŠKA IGRAČIMA 
Predstavnik HUNS-a Sandro Šoronda sudjelovao je na 
FIFPRO-ovim seminarima Mental Health (14. listopada 
2021.) i Communications and Social Media (7. listopada 
2021.) na kojima su se razmjenjivala iskustva s ostalim 
zemljama članicama FIFPRO-a na temu mentalnog zdravlja 
nogometaša – kako im pružiti podršku i pomoć, najbolje 
prakse iz ostalih zemalja, alati za pomoć nogometašima 
koji se susreću s problemima mentalnog zdravlja. Seminar 
na temu komunikacija i društvenih medija organizirao je 
FIFPRO u suradnji s marketinškom agencijom Seven League 
na temu korištenja digitalnih kanala komunikacije gdje su 
prikazani primjeri iz svijeta nogometa, kako kvalitetno 
koristiti digitalne kanale komunikacija.

KAMPANJA PODRŠKE 
NOGOMETAŠICAMA AFGANISTANA
HUNS se pridružio globalnoj kampanji FIFPRO-a za 
pomoć i podršku nogometašicama iz Afganistana kojima 
je potrebna pomoć. FIFPRO i australska vlada zajedno 
su organizirali evakuaciju velikog broja nogometašica i 
sportašica iz Afganistana. Jonas Baer-Ho³mann, glavni 
tajnik FIFPRO-a: „Laknulo nam je što je ova skupina 
nogometaša i sportaša danas mogla napustiti Afganistan. 
Bio je to nevjerojatno složen proces za sve uključene 
kako bi osigurali svoju evakuaciju. Naše srce ide prema 
svim ostalima koji ostanu nasukani u zemlji protiv svoje 
volje.”

GLAVNI TAJNIK HUNS-a MARIO JURIĆ 
PROTIV SP-A SVAKE DVIJE GODINE
„Protiv sam. Ionako je prenatrpan raspored, ne znam 
kako misle ugurati još novih velikih natjecanja. Što oni 
misle, da igrači mogu igrati 300 utakmica godišnje? Pa 
i robot ima vijek trajanja. To po meni nije realno, igrači 
su sada već na 60-70 utakmica godišnje, treba misliti 
na zdravlje. I ovako ih se previše troši, a kako bi svake 
godine igrali svjetsko ili europsko prvenstvo? To su 
najbolji nogometaši koji ujedno igraju i Ligu prvaka ili 
Europsku ligu i dolaze do kraja. Mislim da to nema šanse 
proći. No, živi bili pa vidjeli“ – kazao je Jurić za Sportske 
novosti. 
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REKORDAN BROJ 
GLASOVA ZA FIFA 
FIFPRO WORLD 11 
U HRVATSKOJ 

MATEJ HORVAT 
NAJBOLJI 
MALONOGOMETAŠ 
HRVATSKE

SVESTRANI RAZVOJ 
ORGANIZACIJE I ODBORA

HUNS NA KONGRESU FIFPRO-a NA CIPRU

HUNS je deseti put zaredom proveo izbor u Hrvatskoj za 
najbolju momčad svijeta koji organiziraju FIFA i FIFPRO 
pod nazivom World 11. Ove godine glasanje je provedeno 
elektronskim putem zbog pandemije koronavirusa i ostvaren 
je rekordan broj prikupljenih glasova. 

U ovogodišnjem izboru sudjelovali su igrači Hrvatski 
Telekom Prve lige i Druge HNL te nogometašice 1. HNLŽ.
U ovom prestižnom izboru sudjelovalo je 70 zemalja članica 
FIFPRO-a.

Hrvatska udruga „Nogometni sindikat“ zahvaljuje svim 
klubovima, igračima i igračicama koji su sudjelovali u 
realizaciji glasanja.

Hrvatska udruga „Nogometni sindikat“ nakon 
prošlogodišnje pauze uzrokovane pandemijom 
koronavirusa ove je godine organizirala online glasanje 
za izbor najboljeg igrača 1. HMNL, prestižne nagrade koja 
je dio Trofeja Nogometaš 2021.

U glasanju su sudjelovali MNK Olmissum, MNK Futsal 
Dinamo, MNK Alumnus Sesvete, MNK Crnica, AMNK 
Universitas Split, MNK Square, HMNK Vrgorac, MNK 
Uspinjača Gimka i MNK Osijek Kelme.

Nažalost, MNK Novo vrijeme odbio je sudjelovati u 
ovogodišnjem glasanju te se nadamo da će iduće godine 
sudjelovati u izboru najboljeg igrača 1. HMNL.

Nakon pristiglih glasova i iznimno neizvjesne borbe do 
zadnjeg glasa, pobjedu je odnio igrač MNK Olmissum 
Matej Horvat kojemu čestitamo na pobjedi te mu želimo 
uspjeh u nastavku karijere.

Matej se tako pridružio dobitnicima ove prestižne nagrade 
Tihomiru Novaku (2017.) i Dušku Martincu (2019.).
Zahvaljujemo svim klubovima i igračima koji su sudjelovali 
u glasanju te im želimo uspjeh u novoj prvenstvenoj sezoni.

Glavni tajnik HUNS-a Mario Jurić 
sudjelovao je na trodnevnom 
kongresu FIFPRO-a divizije 

Europa, a koji se održao u Larnaci na Cipru 
u organizaciji ciparskog sindikata 
profesionalnih nogometaša.

Ovo je bio prvi kongres otkako je 
započela pandemija koronavirusa na 
kojem su fizički sudjelovali predstavnici 
nogometnih sindikata iz Europe, kao i 
predstavnici UEFA-e i ECA-e.

Ovogodišnji kongres je ujedno bio i 
izborni, na kojem su se birali predstavnici 
za FIFPRO-ov odbor.

Predstavnici sindikata raspravljali su o 
aktualnim i važnim nogometnim temama, 
o sustavu transfera u Europi, kalendaru 
natjecanja, zdravlju nogometaša i 
nogometašica, statusu ženskog nogometa 
te su predstavljeni i novi projekti za 
nadolazeće razdoblje.

Svjetsko udruženje profesionalnih 
nogometaša (FIFPRO), sukladno novom 
statutu, proširilo je sastav izvršnog 

odbora s 13 na 18 članova.

Sukladno novom smjeru FIFPRO-a, koji 
uključuje rodnu raznolikost u izvršnom 
odboru, pet predstavnika(ca) su 
kapetanica izraelske ženske nogometne 
reprezentacije Karin Sendel, Mila 
Hristova, potpredsjednica nogometnog 
sindikata Bugarske, Caroline Jonsson, 
bivša reprezentativka Švedske, švicarski 
odvjetnik Lucien Valloni i predsjednik 
slovenskog nogometnog sindikata (SPINS) 
Dejan Stefanović.

Orijentacija FIFPRO-a prema sve više 
rodno raznolikom članstvu u izvršnom 
odboru sada se materijalizirala izborom 
kapetanice izraelske ženske nogometne 
reprezentacije Karin Sendel, Mile Hristove, 
potpredsjednice Saveza nogometaša 
Bugarske (ABF) i Caroline Jonsson, bivše 
reprezentativke Švedske. Osim navedenog, 
članovi skupštine izabrali su i švicarskog 
odvjetnika Luciena Vallonija te predsjednika 
SPINS-a Dejana Stefanovića. 

„Zadovoljstvo nam je vidjeti svestrani 
razvoj organizacije i odbora koji će i 

dalje okupljati ne samo ljude s dubokim 
znanjem i iskustvom, već i različite dobi, 
spola i nacionalnosti. Različiti odbori, 
prema mnogim studijama, stvaraju uvjete 
za bolje donošenje odluka“, rekao je glavni 
tajnik FIFPRO-a Jonas Baer-Ho³mann.

Predstavnici europskih nogometnih 
sindikata na sastanku u Limassolu izabrali su 
i izvršni odbor europskog odjela FIFPRO-a 
u kojem će biti Fraser Wishart (Škotska), 
Marketa Haindlova (Češka), Mirko Poledica 
(Srbija) i Spyros Neofytides (Cipar).
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ZA DOMINACIJU U
NOGOMETU BUDUĆNOSTI

VELIKA IGRA
VELIKI SUKOB FIFA-e I UEFA-e OKO ORGANIZACIJE VELIKIH NATJECANJA UKAZUJE DA JE U TIJEKU

Nema dvojbe da je Arsene Wenger 
bio veliki trener. Francuz je po 
mnogočemu bio pionir nove 

filozofije stručnog upravljanja u klubu, 
favorizirajući mlade igrače i razvoj istih u 
odnosu na imperative natjecateljske 
borbe za trofeje. Doduše, i on je radio tako 
da se njegov Arsenal, koji je vodio više od 
20 godina, bori za trofeje, ali u tome je bio 
drukčiji. Momčadi su mu igrale lepršavo, 
brzo, ali nakon svega ostaje činjenica da 
je Arsenal pod Wengerom izgubio snagu 
kluba i momčadi za naslovne role 
Premiershipa…

Otkako se ostavio treniranja, Wenger 
je uživao u odmoru. Onda se prihvatio, 
na poziv Giannija Infantina, stručnih 
programiranja za FIFA-u. Wenger je 
fokus svojih stručnih promišljanja 
locirao u radikalnoj promjeni termina 
svjetskog prvenstva! Još od svibnja 

ove godine, kad se na kongresu FIFA-e 
najavila studija, Wenger je s Infantinom 
odlučio promicati organizaciju svjetskog 
prvenstva svake dvije godine! Malo je 
reći da je osupnuo nogometni svijet, a 
pogotovo UEFA-u čiji su čelnici i većina 
članova iznimno neugodno iznenađeni 
takvim inicijativama.

Nakon što je UEFA primirila prizemni 
napad 12 klubova osnivača Super lige, a 
sa čijim teretom se još uvijek nadjačavaju 
po institucijama (političkim i sudskim) 
Europske unije, novi projektili iz arsenala 
FIFA-e podigli su stanje pripravnosti u 
uredu predsjednika Aleksandera Čeferina. 
U trenutku dok ovo pišemo za UEFA-u 
je ipak stigla jedna velika, toliko važna 
poruka. Iz Europske unije emitirana 
je podrška UEFA-i u nastojanjima da 
europski nogomet vodi u skladu s 
njegovim interesima, zakonskim okvirima, 

ali i racionalnim nepisanim pravilima koja 
su sva u suglasju s temeljnom europskom 
političkom idejom. To u prenesenom 
značenju ukazuje da moćni politički akter 
globalne scene EU neće dopustiti da se 
naruše dosegnute vrijednosti europskog 
nogometa kroz eurolige i europsko 
prvenstvo. Koliko su to važne podrške više 
nego jasno bilo je upravo u neutraliziranju 
inicijative Super lige kad su europski 
politički čelnici unisono stali na stranu 
UEFA-e. U toj podršci može se iščitati i 
stav koji će nadležne institucije EU-a imati 
kad se bude, ako se bude, raspravljalo o 
tome da li UEFA ima monopolski status u 
nogometu. Monopoli su inače suprotni 
načelima EU-a, ali u nogometu se stvari 
ipak drukčije tretiraju zbog specifične 
djelatnosti…

Inicijativa da se svjetsko prvenstvo 
odigrava svake dvije godine, uvjerljiv 

je dojam, završit će slično kao i ona o 
pokretanju Super lige. Prije svega, zato što 
nema logike da se jedna superuspješna 
manifestacija kao SP, nakon skoro 100 
godina, banalizira skraćivanjem razmaka 
između dviju edicija. Upravo je taj 
četverogodišnji odmak snaga tog turnira 
koji svi podjednako iščekuju kao velike 
trenutke svojih karijera. Drugi razlog je 
i to da bi se automatski poremetili svi 
dosadašnji kalendari natjecanja. Dovelo 
bi to u pitanje i zdravlje igrača koji bi 
bili primorani igrati svakog ljeta neki od 
velikih turnira (svjetski ili kontinentalni), 
kako u reprezentativnom tako i u 
(novopokrenutom) klupskom dijelu. 
Kako bi uopće igrači izdržali taj dril, bez 
dužeg ljetnog odmora, to samo Wenger 
i Infantino razumiju. Naposljetku, FIFA 
ulaže, kao i UEFA, u razvoj ženskog 
nogometa. Drastičnom promjenom 
kalendara natjecanja nestala bi mogućnost 

da se svjetsko prvenstvo za žene održava 
u tzv. „ekskluzivnoj godini“ kad nema 
drugih velikih turnira….

UEFA je službeno zatražila od FIFA-e 
sastanak i jasna pojašnjenja članicama 
(55) o čemu se tu zapravo radi. FIFA 
nije odgovorila što je već poprilično loš 
način komuniciranja te promjene. No, 
točno je da je FIFA sazvala sastanak sa 

svih 211 članica 30. rujna 2021. na kojem 
će obrazložiti svoje vizije i prijedloge. 
Kako je na strani UEFA-e i južnoamerički 
savez, jasno je da bi FIFA uz podršku 
većine drugih konfederacija i njihovih 
članica mogla nadglasati UEFA-u i 
CONMEBOL. Za očekivati je, međutim, 
da će prevladati zdrav razum i da FIFA 
ne bi na takav (prisilni) način nametnula 
najvažnijim konfederacijama svjetskog 
nogometa (Europa i Južna Amerika) 
drastične promjene. Osim prijedloga da 
se SP igra svake parne godine, a EURO i 
ostala konfederacijska prvenstva svake 
neparne, FIFA predlaže da se preciziraju 
termini za reprezentacije i to u listopadu 
i studenom ili u listopadu i ožujku. 
Tada bi se odigrale sve kvalifikacijske 
utakmice, a u drugim mjesecima bi se 
igrači posvetili klubovima i odmoru. 
Dojam je da će se to naposljetku sve 
razvodniti, iako…  

GLAVNI TAJNIK HUNS-a MARIO 
JURIĆ PROTIV SP-a SVAKE DVIJE 
GODINE
„Protiv sam. Ionako je prenatrpan 
raspored, ne znam kako misle 
ugurati još novih velikih natjecanja. 
Što oni misle, da igrači mogu igrati 
300 utakmica godišnje? Pa i robot 
ima vijek trajanja. To po meni nije 
realno, igrači su sada već na 60-70 
utakmica godišnje, treba misliti na 
zdravlje. I ovako ih se previše troši, a 
kako bi svake godine igrali svjetsko 
ili europsko prvenstvo? To su najbolji 
nogometaši koji ujedno igraju i Ligu 
prvaka ili Europsku ligu i dolaze do 
kraja. Mislim da to nema šanse proći. 
No, živi bili pa vidjeli“ – kazao je Jurić 
za Sportske novosti. 
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ČAK 67% PROFESIONALNIH 
NOGOMETAŠA NE ZNA 
ŠTO BI RADILO NAKON 

NOGOMETNE KARIJERE

PROFESIONALNI SPORT MORA BITI 
VIŠE EMPATIČAN I SUOČAVATI SE S 
PSIHOLOŠKIM SLABOSTIMA IGRAČA 

ISTRAŽIVANJE FIFPRO-a POZIV JE NA BUĐENJE NOGOMETNE INDUSTRIJE
OSOBNA ISKUSTVA GLAVNOG TAJNIKA FIFPRO-a JONASA BAERA-HOFFMANNA 
NA TEMU „MENTALNO ZDRAVLJE, NOGOMET I JA“

i
straživanje FIFPRO-a pokazalo je da 
čak 67% profesionalnih nogometaša 
ne zna u kojem smjeru će ići njihova 
karijera nakon igračke.

Dvoj ica  od t r i ju  profes iona ln ih 
nogometaša nisi sigurna što će raditi 
nakon nogometa.
Istraživanje je provedeno na uzorku od 
282 nogometaša iz 33 države u sklopu 
FIFPRO-ove kampanje Mind the Gap.

Glavni tajnik FIFPRO-a Jonas Baer-
Ho³mann izjavio je da su ovi podatci 
poziv na buđenje za nogometnu 
industriju kako bi se pomoglo igračima.

33% igrača zna čime će se baviti nakon 
aktivnog igranja nogometa, 49% njih ima 
ideju ili interese koji ih zanimaju, a 18% 
ne zna što nakon nogometne karijere. 

Nogometaši se žrtvuju u djetinjstvu i 
mladosti kako bi postali profesionalni 
nogometaši, a industrija mora učiniti više 
kako bi im pomogla u onome što slijedi 
nakon. Ovdje se ne radi samo o njihovoj 
financijskoj budućnosti, već i o njihovom 

mentalnom zdravlju i dobrobiti, rekao je 
Baer-Ho³mann.

U nekim zemljama, poput Australije, 
Danske i Engleske, postoje kolektivni 
ugovori između sindikata igrača, liga i 
saveza putem kojih se postotak prihoda 
od utakmica dodjeljuje sindikatima u 
svrhu razvoja i podrške igrača.

Donosimo vam priču glavnog tajnika 
FIFPRO-a Jonasa Baera-Ho³mana 
o mentalnom zdravlju u nogometu 

i njegovim vlastitim iskustvima pri 
pokušaju pronalaska ravnoteže dok je bio 
mladi sportaš.

„Jako nam je stalo do tjelesnih performansi 
nogometaša. Radimo sve vrste znanstvenih 
vježbi kako bismo bili sve bolji i bolji, ali ne 
brinemo dovoljno o onome što se događa 
u njihovim mislima. Mentalno zdravlje 
profesionalnih sportaša možda je najmanje 
razmatrana komponenta njihove dobrobiti. 
Istina je da je nogometna industrija 
postala svjesnija mentalnog zdravlja, 
ali primjećujem da se i dalje tretira kao 
karakteristika izvedbe. Psihološka podrška 
usmjerena je na: „Jeste li spremni za 
nastup u ovom trenutku?“ umjesto općeg 
blagostanja.”

„Klubovi moraju preispitati kako organiziraju 
psihološku podršku. Na primjer, ne morate 
se nužno otvoriti klupskom psihologu o 
izazovima u svom životu. Neki klubovi 
namjerno pred igrače stavljaju mentalne 
izazove. Ako odlučite ne plaćati igrače ili 
im ne dopuštate da treniraju jer vam se ti 
igrači ne sviđaju, to svjesno dovodi nekoga 
u psihološki tešku situaciju.”

„Doista je problematično što profesionalni 
sport nije niti vrlo empatičan niti potiče 
ljude na suočavanje sa slabostima. Tjera 
vas da cijelo vrijeme budete izvrsni. Svima 
u sportu, bilo da sam to ja, netko tko vodi 
klub ili ligu, krajnji je cilj napraviti okruženje 
u kojem je u redu govoriti o mentalnom 
zdravlju na isti način na koji možete govoriti 
o istegnutom mišiću.”

„Ja imam svoju povijest. Igrao sam košarku 
i bio sam dovoljno talentiran da od toga 
vjerojatno napravim profesionalnu karijeru. 
Ali nisam. U velikoj mjeri to je bilo zbog 
mentalne ravnoteže koju tada nisam 

imao. Dolazim iz obitelji u kojoj očinska 
figura nije baš igrala svoju ulogu. Pokušao 
sam to nadoknaditi i pokazivao sam veliki 
pritisak i negativnost u sportu jer sam 
uvijek težio savršenstvu kako bih potvrdio 
da sam dovoljno dobar. Nikad nisam bio 
zadovoljan. Uvijek sam se sjećao dodavanja 
koje nisam napravio ili lopte koju sam 
izgubio umjesto pozitivnih stvari koje sam 
napravio. Nije mi dopuštalo da uživam u 
igri i da budem što bolji.”

„Uvjeren sam da su neke moje ozljede, 
zbog kojih sam prestao igrati, povezane 
s mentalnom dobrobiti. Imam snažan 
osjećaj da se mnogi sportaši ozlijede jer 
njihovo tijelo više nije u stanju izdržati 
pritisak. U jednom trenutku vaše vam 
tijelo govori da prestanete. Put govora o 
vlastitom mentalnom zdravlju za svakoga 
je drukčiji. Moje putovanje je zapravo bilo 
sa mnom, u obliku zapisa. Prisiljava vas 
da smislite riječi koje izražavaju ono što 
mislite. Kad sam to uspio formulirati, došli 
su mi neki odgovori. To mi je također dalo 
snagu da se izrazim u razgovoru s ljudima 
kojima vjerujem.”
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Bilo je u ovoj godini svega kad je 
nogomet u pitanju. Bavimo se tim 
temama i u ovom broju, kao što 

smo u prošlom tretirali tzv. Superligu. Ovaj 
put je u pitanju ideja FIFA-e koju promiče 
bivši trener, a sada šef stručnih pitanja u 
svjetskoj kući nogometa Arsene Wenger 
– svjetsko prvenstvo svake dvije godine! 
Kako je uopće moguće da nekome, 
pogotovo u ovom superintenzivnom 
vremenu pandemije COVID 19, kada je 
ionako sabijeni kalendar natjecanja 
dodatno zbijen obvezama, padne na 
pamet uvesti još dodatnih natjecanja…?

- „Ovako uništavate nogomet i zdravlje 
nogometaša!“ – kriknuo je u medijima 
proljetos Pep Guardiola, trener Manchester 
Cityja, ozlojeđen nehumanim ritmom 
utakmica kojima su podvrgnuti nogometaši 
današnjice. Krik je usmjerio prema FIFA-i i 
UEFA-i jer su njihove odluke ključne za sve 
što će se događati u europskom odnosno 
svjetskom nogometu. No, krenimo 
redom…

FIFPRO, kao svjetsko udruženje 
profesionalnih nogometaša koje brine 
o svim aspektima života nogometaša, 

odavno je dalo preporuku da se na 
godišnjoj razini limitira broj utakmica na 
maksimalno 60. Uz to je preporučeno da 
pauza između dviju utakmica treba iznositi 
barem pet dana te da se ograniči frekvencija 
dugih (interkontinentalnih) putovanja. 
Naposljetku je preporučeno da se unutar 
jedne godine igračima mora osigurati 
14 dana zimske stanke, a po ljeti između 
28 i 42 dana. To su logične preporuke 
jer kako je kazao i Robert Lewandowski 
nakon ozljede u prošloj sezoni: „Neki ljudi 
koji odlučuju zaboravljaju da smo ljudska 
bića, a ne roboti…“

ZAŠTO UNIŠTAVATI 
ZDRAVLJE 
NOGOMETAŠA?

UNATOČ GLASNIM I JASNIM UPOZORENJIMA FIFPRO-a PA I RAZNIH AKTERA U NOGOMETNOM 
SPORTU, STRUČNE I ZDRAVSTVENE STRUKE, VLADARI NOGOMETA NE SUSTAJU U NAPUHAVANJU 
BROJA UTAKMICA I OBVEZA ZA IGRAČE. TKO MOŽE ZAUSTAVITI TAJ LUDI RITAM KOJEM SU 
PODVRGNUTI NOGOMETAŠI ILI KAKO KAŽE PEP GUARDIOLA…

Nažalost, trka za profitima, dominacijama 
u upravljanju i slične novokomponirane 
doktrine u svjetskom nogometu ukazuju 
da, kako sindikalne tako i sve druge, 
preporuke koje pozivaju na razum i 
racionalnost nisu uslišane. Štoviše, dojam 
je da se ide u obrnutom smjeru. Ako 
se činilo da je tome doprinijela samo 
neočekivana pojava koronavirusa te da 
će kakvom-takvom normalizacijom života 
pojavom cjepiva, poremećaji kalendara 
i posljedičnih tereta za nogomet(aše) 
nestati, sada postaje jasnije da to neće biti 
tako. Niti se smanjuju lige i tako dobiva više 
termina niti se smanjuju utakmice jer se 
povećava broj proširenjem euronatjecanja 
(konferencijska liga, uskoro reforma LP-a 

s više sudionika) te ubrzo i pokretanjem 
svjetskog klupskog prvenstva. Gdje vodi 
ta neracionalnost nogometnih vladara 
i izostanka kritične mase sposobne da 
zaustavi tu autodestrukciju?

U istraživanjima događanja iz prošle sezone 
zapanjio je podatak da je, primjerice, igrač 
Manchester Uniteda i reprezentacije 
Portugala Bruno Fernandes odigrao čak 
81 utakmicu!? Njegov klupski kolega i 
engleski reprezentativac Harry Maguire 
odradio je 72 utakmice, ali slične minutaže 
(6449 – 6472). Oni predvode dužu listu 
igrača, njih stotinjak, koji su odigrali 
10-20 utakmica više od preporučene 
(maksimalne) kvote FIFPRO-a. Pritom je 
ne manje važan, naprotiv, podatak da su ti 
igrači (praktično oni najbolji po klubovima i 
reprezentacijama), odnosno njih 80% igrali 
svaka tri dana! 

Možemo se složiti da je pandemija 
COVID-a bitno doprinijela (tri-četiri 
mjeseca pauze) poremećaju kalendara, ali 

kad se usporede i podatci prije toga, dolazi 
se do prekoračenja utakmica i ostalih 
obveza igrača tijekom godine. Sezona je 
u pandemiji umjesto uobičajenih deset 
mjeseci zbijena unutar osam mjeseci, ali 
taj izvanredni dril (kao i odgoda EURA 
godinu dana) sada je iza nas. No, kao da 
je to pogoršanje intenziteta stalnog igranja 
iskorišteno da se na tom tragu, više ili 
manje, nastavi. To što će se, primjerice, 
igrati svjetsko prvenstvo u prosincu 2022. 
godine samo je primjer novog poremećaja 
u prirodnom kalendaru nogometnih 
natjecanja koji će najviše osjetiti igrači…

Prilog tome je istraživanje koje je obradilo 
period od 25. svibnja 2018. do 23. lipnja 

2019. godine u kojem je izračunato da je 
južnokorejski reprezentativac Son, inače 
član Tottenhama, odigrao sve zajedno 78 
utakmica. I pauza između dviju utakmica 
iznosila je u 72% slučaja samo tri dana! 
Uza sve to, Son je preletio ukupno 110 
tisuća kilometra. Znači, to je ritam kojem 
je bio podvrgnut jedan profesionalac lige 
petice i prije nego smo spoznali postojanje 
koronavirusa. Inače, u spomenutom 
razdoblju Son je imao najveći broj ozljeda 
u karijeri. U istom periodu vratar Brazila 
Alisson, koji brani za Liverpool, imao je 
72 nastupa i proputovao je 80 tisuća 
kilometara da bi skupio tek 23 dana 
pauze unutar godinu dana! To zbilja nije 
normalno…

UEFA je u svom istraživanju osam 
europskih jakih liga došla do podatka 
da je unutar pandemijskog vremena u 
tim natjecanjima bilo 10% manje ozljeda 
mišića nego prije toga. Taj podatak djeluje 
prilično neuvjerljiv, pogotovo ako uzmemo 
u obzir izjavu Pepa Guardiole da je samo 

u početku prošle sezone (rujan-svibanj) 
imao 47% više ozlijeđenih igrača nego 
godinu prije.

Dodatni pokazatelj da su nogometaši 
podvrgnuti sve većem naporu odaje 
da je prije EURO-a 2016. u Francuskoj 
prosjek pauze između dviju utakmica za 
igrače iznosio 4,5 dana. Prije ovog EURA 
smanjio se na 3,9, ali su za prvenstva 
koja su najjače tretirana, kao Španjolska, 
Engleska, Francuska i Italija, ti razmaci još 
manji, 3,5 dana. Dokle može nogometaš 
izdržati taj krešendo obveza, a da mu ne 
naruši zdravlje?

Najava da će engleski nogometni savez 
ograničiti udaranje lopte glavom na 
treninzima, do najviše deset udaraca, jasan 
je znak da znanost sve više povezuje neke 
teže bolesti s posljedicama nogometnog 
igranja. Englezi su reagirali temeljem 
istraživanja koja potvrđuju da su bivši 
nogometaši u pet puta većem riziku od 
drugih ljudi da obole od Alzheimera. Porast 
demencije među bivšim igračima poprimio 
je razine koje su upalile alarm u FA…

U Švicarskoj je, s druge strane, provedeno 
istraživanje o sve brutalnijim posljedicama 
ritma tzv. modernog nogometa. To je 
onaj nogomet koji se igra svaka tri dana, 
gdje se inzistira na visokom intenzitetu 
igre, a rezultat se smatra jedinim bitnim 
podatkom pored financijskih parametara. 
Zato ne čudi podatak istraživanja da je 
45% anketiranih nogometaša izjavilo da 
im je jedino važno pobijediti, a da ih nije 
baš briga za igru. To pojašnjava, kako 
ukazuju autori, podatke o prekršajima. 
Na uzorku od 15 tisuća prekršaja koji su 
obrađeni zaključeno je da na tri prekršaja 
dolazi jedna ozljeda. Manje od 7% su 
manje ozljede koje iziskuju do sedam 
dana pauze. Čak 39% su teže ozljede 
koje iziskuju 1-4 mjeseca oporavka. U 
kategoriji najtežih ozljeda, gdje oporavak 
traje više od četiri mjeseca, bilo je 16% 
slučajeva. Očito je, po tom istraživanju, 
da su ogromni napori i pritisak rezultata 
pojačali beskompromisnost (manjak 
opreza) igrača, odnosno da je u laganoj 
defenzivi posve nebitna „fair play“ igra.

Mnoštvo je pokazatelja, u konačnici, da 
bi se svi dionici nogometnog pokreta, 
od čelnika u institucijama preko klubova 
do samih igrača, morali resetirati i, svaki 
unutar svojeg djelokruga, doprinijeti da se 
„roll coaster“ vrati u normalniju kolotečinu. 
Hoće li to netko saslušati? 
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Lionel Messi i Cristiano Ronaldo obilježili 
su posljednju dekadu svjetskog nogometa. 
Uglavnom su njih dvojica rušili rekorde 
efikasnosti, osvajali klupske trofeje i 
dobivali najprestižnije nagrade. 

Njihov je rivalitet ovoga ljeta, međutim, 
dobio jednu novu dimenziju – Messi i 
Ronaldo postali su zvijezde prijelaznog 
roka (mada to i nisu željeli). Nakon 
dvadeset godina provedenih u Barceloni 
Messi je u suzama na tiskovnoj konferenciji 
(8. kolovoza) priopćio da napušta klub. 
Mogućnost razlaza navijestio je nekoliko 
dana ranije i predsjednik Joan Laporta. 
Financijske dubioze katalonskog kluba 
dosegle su epske razmjere – 1,17 milijardi 
eura!?

Samo dva dana kasnije 34-godišnji 
Argentinac bio je u Parizu. S osmijehom 
na licu. Potpisao je dvogodišnji ugovor (uz 
opciju produženja) s PSG-om. Poznati su 
i financijski uvjeti: Messi će prvu godinu 
zaraditi 30 milijuna eura neto, a drugu 
deset više (kao i treću ukoliko produži 
ugovor). 

U razlazu Cristiana Ronalda i torinskog 
Juventusa nije bilo suza. Nijedna strana nije 
željela produžiti trogodišnju suradnju. Mediji 
su budućnost 36-godišnjeg Portugalca 
uglavnom vezali uz Etihad i momčad 
Manchester Cityja, aktualnog engleskog 
prvaka. Pokrenuta je diplomatska akcija, 
navijački apeli, Sir Alex osobno je nazvao 
bivšeg igrača... Epilog: nakon 12 godina 
Ronaldo se vratio na Old Tra³ord! Juventus 
će kroz pet godina dobiti 15 milijuna eura 
(na ime odštete) dočim će za dvogodišnji 
ugovor Ronaldo inkasirati 60 milijuna eura!
Završetak sage Portugalac je popratio 
objavom na Instagramu: 
„Svi koji me poznaju znaju za moju beskrajnu 
ljubav prema Manchester Unitedu. Ovo je 
kao ostvarenje sna. Čak i kad sam igrao 
protiv Uniteda, uvijek sam osjećao ljubav 
i poštovanje navijača. Prva osvojena liga, 
kup, prvi poziv u reprezentaciju, Liga 
prvaka, prva Zlatna kopačka, prva Zlatna 
lopta... Sve je to stvoreno iz veze mene 

i „crvenih vragova“. Povijest se pisala i 
povijest će se pisati. Imate moju riječ. Tu 
sam. Vratio sam se gdje pripadam. P.S. Sir 
Alexe, ovo je za vas.“

U sjeni transfera Messija i Ronalda ostao je 
prelazak engleskog reprezentativca Jacka 
Grealisha iz Aston Ville u Manchester City. 
Klub iz Birminghama dobio je 117,5 milijuna 
eura odštete i to je najveći transfer u 
povijesti engleske Premierlige. Osnažio se i 
europski prvak Chelsea. On je iz milanskog 
Intera doveo belgijskog napadača Romela 
Lukakua za 115 milijuna eura. 

Više od ostvarenih, intrigantni su i 
nerealizirani transferi. Posljednjeg 
dana prijelaznog roka PSG je odbio 
ponudu madridskog Reala za Kyliana 
Mbappea. „Kraljevski klub“ za francuskog 
reprezentativca nudio je 220 milijuna 
eura!? A idućeg ljeta bi ga mogao dobiti 
– besplatno (jer mu istječe ugovor). Još 
ranije predsjednik londonskog Tottenhama 

Daniel Levy odbacio je ponudu Manchester 
Cityja od 117 milijuna eura za Harryja 
Kanea...

Svekoliko je uvjerenje kako se francuski 
doprvak PSG najviše pojačao za 
predstojeću sezonu. U Parizu se stvara 
nogometni „dream team“. Samo u ovom 
prijelaznom roku za PSG su ugovore 
potpisali – Leo Messi, Sergio Ramos, Gigi 
Donnarumma, Achraf Hakimi, Georginio 
Wijnaldum, Danilo Pereira, a u posljednjim 
satima prijelaznog roka na Parku prinčeva 
se pojavio i talentirani 18-godišnji lijevi bek 
Nuno Mendes (iz lisabonskog Sportinga). 
I ove godine u završnici prijelaznog roka 
odvijali su se dramatični raspleti. Nekoliko 
minuta prije ponoći (31. kolovoza) i 
zaključenja prijelaznog roka nove su 
ugovore potpisali Antoine Griezmann 
(vratio se u madridski Atletico iz Barcelone 
– na posudbu), Saul Niguez (iz Atletica je 
prešao u Chelsea, također – na posudbu) 
a Luuk de Jong stigao je u Barcelonu. Čini 
se da je upravo katalonski klub i najveći 
gubitnik ovog prijelaznog roka.  

Kako bi drastično rasteretili proračun 
Katalonci su rasprodali „klupsku srebrninu“. 
Klub je napustilo 12 igrača (Messi, 
Griezmann, Emerson Royal, Junior Firpo, 
Pjanić, Trincao, Miranda, Monchu, Todibo, 
Alena, Fernandes, Moriba). Barcelona je 
i dovela nekoliko zvijezda, ali (isključivo) 
bez odštete. Tako su iz Manchester Cityja 
stigli Eric Garcia i Sergio Agüero, a iz Lyona 
Memphis Depay. Već spomenuti Luuk de 
Jong došao je iz Seville – na posudbu. 

I u hrvatskim se medijima pojavila vijest 
kako Barcelona želi Danija Olma (iz 
Leipziga). Spominjao se i iznos od 75 
milijuna eura na ime odštete. Međutim, 
melodramska priča o vraćanju „izgubljenog 
sina“ ima tek sentimentalnu notu. Realnost 
je posve drukčija. Barcelona je u prošlom 
prijelaznom roku sveukupno investirala 
– 14,5 milijuna eura. Od toga 14 milijuna 
za Brazilca Emersona Royala kojega je 
naknadno transferirala u Tottenham za 
25 milijuna eura!

MESSI NAPUSTIO „SVOJ“ KLUB, 
RONALDO SE VRATIO „SVOJEM“

U Edukacijskom centru Hrvatskog 
zavoda za javno zdravstvo, u okviru 
projekta „Živjeti zdravo“, prigodno 
je predstavljena provedba aktivnosti 
Poligon za tjelesnu aktivnost školske 
djece u 1000 područnih osnovnih 
škola bez sportske dvorane. Nakon 
predstavljanja, učenici iz područne škole 
Češko Selo, OŠ Mate Lovraka, Petrinja, uz 
istaknute sportaše Dinu Rađu, Martina i 
Valenta Sinkovića, Nikolinu Ćaćić, Darija 

Šimića, Dubravka Šimenca te istaknutog 
kineziologa i trenera Marija Mlinarića na 
travnjaku ispred Hrvatskog zavoda za 
javno zdravstvo demonstrirali su njihovo 
korištenje i na taj način zajednički 
doprinijeli podizanju svijesti o važnosti 
tjelesne aktivnosti za očuvanje zdravlja.

Prepoznavši da veliki broj škola u 
Republici Hrvatskoj nema sportsku 
dvoranu pa time ni osnovne materijalne 

uvjete za provođenje nastave Tjelesne 
i zdravstvene kulture, HZJZ je osmislio 
Poligon za tjelesnu aktivnost školske 
djece. Radi se o setu kineziološke 
opreme koja se lako i brzo postavlja 
i uklanja te daje mogućnost izmjene 
i raznovrsnosti postavljanja u školi 
(u učionici, u holu ili nekom drugom 
prostoru) i na različitim prostorima 
izvan škole (na školskom dvorištu, na 
školskom igralištu, na livadi i sl.).

VRHUNSKI SPORTAŠI 
PROMOVIRALI PROJEKT

„ŽIVJETI ZDRAVO“

PREDSTAVLJENI POLIGONI ZA TJELESNU AKTIVNOST ŠKOLSKE DJECE

OVOGODIŠNJI LJETNI MERCATO OBILJEŽEN JE TRANSFERIMA DVAJU IGRAČA 
KOJI SU OBILJEŽILI SVJETSKI NOGOMET U PROTEKLIH DESETAK GODINA
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Petak, 10. rujna 2021. je povijesni dan 
za hrvatski nogomet. Ovaj put 
sudačka organizacija zaslužna je 

što se Hrvatsku, nakon dugo vremena, 
svrstava u red naprednijih (nogometnih) 
d ruš tava  u  konteks tu  rodne 
ravnopravnosti.

Prvi put u povijesti, tog petka jedna je 
žena sudila prvoligašku utakmicu seniora! 
Senzacionalni je to događaj sam po sebi. 
Sjajan je doživljaj, pak, to što je Ivana 
Martinčić, 36-godišnja Koprivničanka, 
svoj zadatak na utakmici Gorica – Hrvatski 
dragovoljac obavila odlično!

Na tome su joj odmah čestitali muške 
kolege na spomenutoj utakmici, ali i 
sudački šefovi iz FIFA-e i UEFA-e koji 
na temu ženske ravnopravnosti u 
nogometu ulažu jako puno. Ne samo 
energije i podrške, nego i novaca. Jedno 
od poznatijih imena iz svijeta suđenja 
Roberto Rosetti, šef sudaca unutar UEFA, 
osobno se javio Ivani i čestitao kako na 
debiju tako i na izvrsnim kritikama njene 
prezentacije. 

Važna je činjenica da je Hrvatska sada 
postala tek peta članica unutar UEFA-e, 
kojih ima 55, u kojima su žene dobile 
priliku suditi utakmice muškaraca u 
elitnom razredu. Takvu su praksu prije 
Hrvatske uveli Francuzi, gdje je ženski 
nogomet iznimno popularan, Wales, 
Češka i Ukrajina. Na ovaj način sudačka 
je organizacija, kao i HNS, pokazala da 
će aktivno djelovati na stalne preporuke 
čelnih institucija da više ulaže u osiguranje 
sudjelovanja žena u nogometu. Proših je 
tjedana i novi predsjednik HNS-a Marijan 
Kustić s velikim zadovoljstvom objavio da 
će se ženskom nogometu iz FIFA Forward 
programa u ovoj godini isplatiti 3,5 milijuna 
kuna. To će biti sredstva koja će se uložiti 

u razvoj i omladinskih kategorija ženskog 
nogometa, ali i kao pomoć klubovima 
da u teškim materijalnim vremenima 
lakše podnesu troškove svojih pogona. 
Pružanjem konkretne prilike sutkinji da 
se pokaže kvalitetnim djeliteljem pravde 
u najjačoj nogometnoj ligi u zemlji, 
koja se oduvijek smatra bastionom 
muškosti u sportu, Hrvatska pokazuje 
veliki kulturološki iskorak. Ne samo u 
nogometnom smislu, ali upravo zato što 
je to nogomet, i u društvenom kontekstu. 

Bivši nogometni sudac dr. Damir 
Matovinović jedini je iz Hrvatske sudio na 
Mundijalu. Bilo je to u Španjolskoj 1982. 
godine kad je neočekivano slavila Italija. 
Vjerojatno je malo tko mogao predvidjeti 
da će u idućih 40 godina, u kojima se 
Hrvatska osamostalila, nastati praznina kad 
su u pitanju naši suci na velikim turnirima. 
To je više nego čudno jer Hrvatska je u 
tri desetljeća stvarala vrhunske igrače i 
trenere, sposobne osigurati i fantastične 
dosege reprezentaciji na svjetskim 

prvenstvima, uz broncu i srebro, a mala 
je hrvatska nogometna zbilja čak iznjedrila 
i službeno najboljeg igrača svijeta u 2018. 
godini. 

Ivana Martinčić je već sedam godina 
sutkinja sa znakom FIFA-e, a od 2019. 
godine je u elitnoj skupini UEFA sutkinja 
što znači da je kao glavna sutkinja i 
kandidat da sudi na Svjetskom prvenstvu 
žena 2023. godine u Australiji i Novom 
Zelandu. Reakcije čelnika i mentora iz 
FIFA-e i UEFA-e prema Ivani ukazuju da 
je pod stalnom prismotrom i da je drže 
velikim adutom za bližu perspektivu. 
Ukoliko Ivana Martinčić nastupi na SP-u 
pa još napreduje i u europskom klupskom 
nogometu i muške konkurencije, bit će to 
jasna poruka i motivacija sucima.

Hrvatska po pitanju odnosa prema 
ženama (i) u sportu mora učiniti još jako 
puno. Martinčić i Rođak Karšić su poticaj 
svim curama koje vole nogomet i žele 
napredovati i u međunarodnim okvirima.

Nacionalni dan borbe protiv raka 
dojke u Republici Hrvatskoj 
obilježava se 7. listopada, a 

listopad je ujedno i mjesec borbe protiv 
raka dojke kad se javnost upozorava na 
važnost ranog otkrivanja raka dojke, 
prevencije te bolesti, pravovremenog 
liječenja te skrbi za oboljele.

HUNS je 2011. godine organizirao 
sportsko-edukativnu kampanju „Igramo za 
život! Igramo za njih!“ u kojoj su sudjelovali 
svi klubovi Maxtv prve lige na način da su 
igrači diljem Hrvatske na svojim kopačkama 
imali vezice u simboličnoj ružičastoj boji.
„Rak dojke može se desiti svakom pa tako 
i našim najbližima, a postoje načini da se 
ova bolest otkrije na vrijeme te pravilno 
i kvalitetno liječi! Ovo je najmanje kako 
možemo pomoći našim prijateljicama, 
sestrama, majkama, ženama, partnericama 
i ponosan sam na činjenicu da se akciji 
odazvala većina hrvatskih prvoligaških 

nogometnih klubova i igrača!“, izjavio je 
Dario Šimić, predsjednik Hrvatske udruge 
„Nogometni sindikat“.

„Ovom akcijom želimo podići razinu svijesti 
o važnosti samopregleda u prevenciji i 
liječenju svih zloćudnih bolesti, a posebno 
raka dojke. Želja nam je da kroz nogomet 
senzibiliziramo javnost za probleme koje 
imaju žene oboljele od raka dojke. Naša 
djelatnost, propisana statutom, između 
ostaloga je i društveno koristan rad! 
Nogomet nije samo napucavanje lopte, 
smatramo da je nogomet važan društveni 
čimbenik u Hrvatskoj. Iako nogometaši 
imaju velikih problema, pokazali su 
spremnost pomoći onima koji igraju svoje 
životne utakmice protiv najpodmuklijeg 
protivnika! Rak dojke je pobjediva bolest 
ukoliko se otkrije na vrijeme. I ako tu 
poruku kući ponese samo jedan čovjek, 
ova akcija je uspjela“, napomenuo je Mario 
Jurić, glavni tajnik Nogometnog sindikata.

U kampanji „Igramo za život! Igramo 
za njih!“ sudjelovali su NK Cibalia, GNK 
Dinamo Zagreb, HNK Hajduk Split, NK Inter 
Zaprešić, NK Istra 1961, NK Karlovac, NK 
Lokomotiva Zagreb, NK Lučko, NK Osijek, 
NK Rijeka, NK Slaven Belupo, RNK Split, 
HNK Šibenik, NK Varaždin, NK Zadar i NK 
Zagreb.

IVANA MARTINČIĆ PRVA 
SUTKINJA NA SENIORSKOJ 
PRVOLIGAŠKOJ UTAKMICI

VAŽNOST 
SAMOPREGLEDA 

KOJI POMAŽE 
USPJEŠNOM 

LIJEČENJU 

STATUS ŽENA U SPORTU JE ODAVNA NEPRAVEDAN U ODNOSU NA MUŠKARCE. U 
NOGOMETU JOŠ I VIŠE. NO, SUDAČKA JE ORGANIZACIJA POVIJESNIM POTEZOM 
SVRSTALA HRVATSKU, NAKON DUGO VREMENA, NA KARTU NAPREDNIJIH DRUŠTVA 
U KONTEKSTU RODNE RAVNOPRAVNOSTI

SPORTSKO-EDUKATIVNA KAMPANJA HUNS-a ZA 
PODIZANJE SVIJESTI O VAŽNOSTI PREVENCIJE U 

BORBI PROTIV SVIH ZLOĆUDNIH BOLESTI POVODOM 
NACIONALNOG DANA BORBE PROTIV RAKA DOJKE



2524

Postoji teza, vezana uz nogometno 
tržište, kako se u godini velikih 
natjecanja (Svjetskog prvenstva ili 

Eura) slabije prodaju igrači iz HNL-a. Zvuči 
logično jer zanimanje menadžera uvijek je 
veće za „eksponate u izlogu“, odnosno 
igrače koji su participirali na natjecanju. 

A ove su godine, tijekom odigravanja Eura, 
u fokusu bile 24 nacionalne momčadi. 
Za hrvatsku su reprezentaciju nastupila 
šestorica igrača iz HNL-a: Dominik 
Livaković (Dinamo), Lovre Kalinić (Hajduk), 
Mile Škorić (Osijek), Luka Ivanušec 
(Dinamo), Mislav Oršić (Dinamo), Bruno 
Petković (Dinamo). Nijedan od spomenutih 
nije, međutim, iskoristio četiri hrvatske 
prezentacije na Euru. I nakon ljetnog 
prijelaznog roka svi su ostali u domicilnim 
sredinama.

A od 26 igrača koliko ih je HNS prijavio za 
Euro, samo su trojica ovoga ljeta promijenila 
sredinu: Nikola Vlašić je moskovski CSKA 
zamijenio londonskim West Hamom (u 
transferu vrijednom 30 milijuna eura); 
Josip Juranović je iz varšavske Legije 
transferiran u Celtic (3 milijuna eura), a 
Josip Brekalo je iz njemačkog Wolfsburga 
posuđen talijanskom Torinu (s opcijom 
otkupa ugovora). 

Međutim, bez obzira na Euro, Prva HNL je 
u prijelaznom roku ostvarila respektabilan 
prihod od 50,1 milijuna eura što je značajno 

veća brojka u odnosu na godine bez 
velikog natjecanja (tijekom 2020. izlazni 
su transferi iznosili 34,2, a godinu ranije 
25,1 milijuna eura). „Dobru berbu“ HNL-a 
nije osujetila niti pandemija, odnosno 
financijske posljedice koje su iz spomenute 
pošasti proizašle. 

Valja, međutim, primijetiti kako više od 
trećine spomenute svote (18,8 milijuna 
eura) otpada samo na jedan transfer, Joška 
Gvardiolu. Posao Dinama s njemačkim 
Leipzigom realiziran je za prošlog 
prijelaznog roka i dogovoren kroz obročnu 
otplatu. Ipak, maksimirski je klub najviše 
inkasirao upravo po završetku prošle 
sezone budući da je Gvardiol spomenuto 
razdoblje proveo u Dinamu na posudbi, 
a Nijemci su kroz bonuse u ugovoru 
honorirali svaki njegov nastup (70.000 eura 
za HNL i 100.000 za europsku utakmicu). 

Formalno, najveći ovoljetni transfer 
opet je ostvario Dinamo. Novopečenog 
reprezentativca Lovru Majera maksimirski 
je klub prodao francuskom Rennesu za 
12 milijuna eura. Ukupno bi Dinamo od 
ovoljetnih transfera trebao zaraditi 34,7 
milijuna eura (još su prodani Gavranović 
za 2,3 i Kastrati za 1,3, dočim je Stojanović 
otišao na posudbu za 0,3 milijuna eura). 
U računu nema Kristijana Jakića koji je 
njemačkom Eintrachtu ustupljen na ugovor 
o posudbi s obvezom otkupa. S ostvarenim 
bonusima Dinamo bi mogao inkasirati 

oko osam milijuna eura, ali iduće godine. 
Značajna sredstva Dinamo će dobiti i od 
sljedećeg transfera Danija Olma. Ukoliko 
dosegne svotu od 75 milijuna eura koliko 
se ovoga ljeta spominjalo, hrvatskom bi 
klubu prema ugovoru pripalo 20% (od 
preostalog dijela transfera), a to bi bilo 
nešto više od 10 milijuna eura. 

Objektivno, Dinamo je jedini „ozbiljan 
igrač“ u Prvoj HNL po realizaciji transfera 
(iznad 5 milijuna eura). Uostalom, od 
ukupnog prihoda (50,1 milijuna eura) oko 
70% je završilo na računu maksimirskog 
kluba. 

Zanimljivo, drugi klub u HNL-u po prihodu 
od transfera je Lokomotiva. I to za prodaju 
samo jednog igrača, Roka Šimića u austrijski 
RB Salzburg. Lokomotiva je prodajom 
mladog napadača zaradila 4 milijuna eura. 
Više nego Hajduk za transfere Jurića, Jaira 
i Krekovića te posudbu Vuškovića (ukupno 
3,9 milijuna eura). 

No, splitski je klub ovoga ljeta najviše radio 
na ulaznim transferima. Osim Krovinovića 
(koji je otkupljen od lisabonske Benfice za 
1,5 milijuna eura) sva su ostala pojačanja 
na Poljud došla – bez odštete. A stigli 
su: Marko Livaja (potpisao ugovor s 
Hajdukom nakon što mu je istekla posudba 
iz AEK-a), Josip Elez, Gergo Lovrencsics, 
Marco Fossati, Nikola Katić (posudba iz 
Glasgow Rangersa), Josip Vuković, Jan 

DINAMO I DALJE 
DRUGA DIMENZIJA 
TRANSFERA, 
HAJDUK NAJVIŠE 
DOVODIO IGRAČE 

KAKO SU POSLOVALI HRVATSKI PRVOLIGAŠI U LJETNOM PRIJELAZNOM ROKU

Mlakar, Emir Sahiti, Samuel Eduok te bivši 
reprezentativci Danijel Subašić i Dario 
Melnjak. Nema sumnje, predsjednik Lukša 
Jakobušić i sportski direktor Nikoličius 
Mindaugas napravili su dobar posao glede 
dovođenja igrača. 

Čini se kako je Dinamo propustio ljetni 
prijelazni rok kad se spominju ulazni 
transferi. Dovedeni su u Maksimir jedino 
bivši igrači Duje Čop i Emir Dilaver 

(obojica bez odštete) te Deni Jurić (iz 
Šibenika za milijun eura), a otkupljen je i 
ugovor za Josipa Mišića od lisabonskog 
Sportinga (2 milijuna eura). Sa spomenuta 
tri milijuna Dinamo je najviše investirao u 
ovom prijelaznom roku. Pojedinačno je, 
međutim, najveći ulazni transfer HNL-a 
otkup Argentinca Ramona Miereza. Osijek 
je španjolskom Alavesu platio za njega 2,5 
milijuna eura. 

Prošle sezone igrači Dinama 
nastupali su (kroz ugovore o 
posudbi) u čak sedam klubova Prve 
HNL. Dinamovce u svlačionici nisu 
imali jedino Osijek i Hajduk. Ove 
sezone taj se broj značajno smanjio, 
ali maksimirski klub još uvijek ima 
svoje igrače u Lokomotivi (Sandro 
Kulenović, Ivan Nevistić, Marko 
Đira), Slaven Belupu (Vinko Soldo), 
Istri 1961 (Robert Burton, Damjan 
Daničić) te Šibeniku (Antonio Marin). 
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Više se godina moglo čuti da su 
financijske bilance u dvama 
vodećim španjolskim klubovima 

u katastrofičnim okvirima. No, glamur 
velikih transfera 100-150 milijuna eura, 
kako ulaznih tako i izlaznih, održavao je 
privid blagostanja u Barceloni i Real 
Madridu. Dok pandemija COVID-a 19 nije 
blokirala (i) nogometni svijet i potpuno 
ogol i la  stanje u c je lokupnom 
nogometnom sustavu, nije se moglo ni 
nazrijeti u kojim je teškoćama, primjerice, 
FC Barcelona. Prije desetak dana novi 
(stari) predsjednik kluba Joan Laporta, 
obznanio je svijetu da realni dug 
Barcelone iznosi 1,4 milijarde dolara! 
Optužio je bivšu administraciju kluba na 
čelu s Josepom Bartomeuom da su 
devastirali Barcu, iako je po svim 
pokazateljima rastakanje financijske moći 
kluba počelo i prije…

Bilo kako bilo, čim se došlo u situaciju da 
se ne može zadržati svoju ikonu, igrača koji 
je postao simbolom moderne Barcelone, 
i to po duplo manjoj cijeni u odnosu na 
dotadašnju, bilo je jasno da je klub došao 
pred zid. Pandemija je samo pogoršala 
stanje i ubrzala suočenje s katastrofom. 
Iako neki misle, jer im tako sugerira dio 
medija, kako će se to riješiti kroz 1-2 godine 
prodajom nekoliko igrača ili nekom novom 
rijekom sponzorstava, stvari su bitno 
kompliciranije. Barcelona će se oporavljati 
duži niz godina, a ujedno je dovedeno u 
pitanje i investiranje u rekonstrukciju Camp 
Noua…
Dok je katalonski klub i u svojoj španjolskoj 
ligi dobio veto za registriranje Messijeva 

LIBERALIZIRA LI UEFA 
TRŽIŠTE TRANSFERA ILI JE 
NEKOME VIŠE DOPUŠTENO 
NEGO DRUGIMA

NAKON SENZACIONALNOG RASKIDA SUŽIVOTA IZMEĐU BARCELONE I MESSIJA, PARIS SG JE 
MUNJEVITO REAGIRAO I DOVEO PONAJBOLJEG SVJETSKOG IGRAČA U SVOJE REDOVE. SVIJET 
SE PITA KAKO PSG POMIRUJE ENORMNE NOVČANE TRANSAKCIJE I USPIJEVA BITI U OKVIRIMA 
FINANCIJSKOG FAIR PLAYA

ugovora (Liga ima svojevrsni salary cap), 
Real Madrid se, čini se, izvukao iz najtežih 
dubioza. Klub gradi stadion, odnosno 
bitno modernizira Santiago Bernabeu, i 
tih 600-tinjak milijuna eura ne opterećuje 
proračun kluba. Real je, naime, osigurao 
kredit i 30 godina otplate s malim 
kamatama. To znači da će godišnja rata 
kredita za stadion, čiji će prihodi porasti 
za stotinjak milijuna eura više nego dosad, 
koštati 20-ak milijuna eura. Skoro jedna 
bolja plaća Hazarda ili Balea, posljednjih 
velikih investicija (po 100-105 milijuna) 
kojima je pribjegao Florentino Perez. 
Ulagalo se u mlađe igrače (Vinicius, 
Rodrygo i drugi) i trpjelo dosta kritika u 
navijačkom okruženju. No, Perez je, čini 
se, samo gledao kako će skupiti nužnu 
količinu milijuna da bi za sezonu s novim 
stadionom krenuo uz velika pojačanja 
kakva su Mbappe i Haaland. Što je ustvari 
prava istina, saznat ćemo već u siječnju. 
Barem kad je u pitanju Mbappe…

Uz njegovu priču dolazimo do biti ovog 
osvrta, a to je status Paris Saint-Germaina. 
Već deset godina, koliko je vlasnik kluba 
katarski državni fond, odnosno Emir Al 
Thani (šef države), PSG troši ogroman 
novac na pojačavanje kadra. Nakon što 
su se etablirali kao šampioni u Francuskoj, 
šefovi kluba sada opsesivno love Ligu 
prvaka. U prosincu 2022. godine Katar 
će biti domaćin svjetskog prvenstva što 
je, samo po sebi, demonstracija globalne 
moći tamošnjih vladara. Osim što je zemlja 
od oko dvaju milijuna stanovnika uspjela 
dobiti domaćinstvo (sada nije ni presudno 
kako…), zbog njenih specifičnosti (tropske 
vrućine ljeti) ona je ishodila da se prvi put 
u povijesti Mundijal prebaci u zimske 
mjesece. 

Za vlastodršce Katra, odnosno njihove 
upravljače u PSG-u bilo bi idealno da se 
domaćinstvo dogodi u godini kad je njihov 
klub na krovu Europe i svijeta! Iz današnjeg 
kuta gledanja to djeluje čak i vrlo realno…

PSG je to dao naslutiti iznad svega 2017. 
godine kad je u jednom prijelaznom roku 
osigurao usluge dvojice među najtraženijim 
igračima svijeta, a to su Neymar i Mbappe. 
Brazilca su „oteli“ Barceloni i prebacili mu 
nekoliko stotina milijuna eura na račun da 
si sam plati odštetu. Francuza su, pak, bez 
većih teškoća, jer novac nije sporan, doveli 
iz Monaca, iako je Perez tada premišljao da 
li da ga odmah uzme. Bio mu je preskup 
tada, a ovog ljeta bio je spreman platiti 200 
milijuna eura da ga otkupi od PSG-a odmah, 

iako će za još tri mjeseca do njega moći 
besplatno! Sve te pomalo neracionalne 
linije nogometnih moćnika potiču mnoga 
pitanja. Kad je u pitanju Paris SG, onda nije 
misterija odakle tom klubu 367 milijuna 
eura samo za odštete dvaju spomenutih 
nogometnih dragulja koji imaju plaće da 
se „običan nogometaš smrzne“. Zna se da 
iza PSG-a stoji država Katar i nepresušni 
izvor milijardi dolara kanaliziranih kroz 
poseban fond, namijenjen investicijama 
širom svijeta. Sport je za Katar iznimno 
važan medij promocije. Dakle, značajnije 
je sljedeće pitanje – kako si PSG može 
dozvoliti da četiri mjeseca prije Mbappeove 
mogućnosti da slobodno pregovara novi 
klub, jer mu u lipnju 2022. istječe aktualni, 
odbije 200 milijuna eura odštete koje je 
ponudio Real? Nije stvar u tome da bi 
im novac bio problem, nego je stvar u 
propisima UEFA-e. Ovdje treba dodati 
kako su u PSG-u uvjereni da će tog 

mladog igrača uspjeti slomiti pritiscima da 
produži ugovor, sada kada je uz Neymara 
stigao i Messi te čitav niz glamuroznih 
pojačanja (Donnaruma, Sergio Ramos, 
Hakimi, Wijnaldum…). Uvjerljiv je dojam 
da je Mbappe čvrsto odlučio da ide u Real 
i odbija svaki razgovor na temu ostanka u 
Parizu. To što mu navijači stalno fućkaju, 
ljuti što neće produžiti ugovor, njega samo 
učvršćuje u odluci da je vrijeme za nove 
izazove. Nije manje važan adut kojim će 
kompenzirati muku što će ove sezone 
živjeti kao gost u kući. Umjesto da Real 
plati odštetu PSG-u, veći dio tog novca 
usmjerit će na obitelj Mbappe da tako lakše 
podnese pritiske kojima će biti izloženi….

Lijepo, rekli bi cinici, ali što se to događa da 
PSG, klub koji je, uz Manchester City, dijelio 
muke po UEFA-inom fair play poslovanju, 
odjednom ne mari za financijske okvire? 
Oba kluba su u vlasništvu katarskih 

prebogatih šeika, imaju slične navike 
(potrošili su više od milijarde u pojačanja) te 
iste sporove s ispunjavanjem financijskog 
fair playa. Ako je u 2020. godini UEFA 
odlučila olabaviti stegu jer je pandemija 
prouzročila ogromne gubitke nogometnoj 
industriji, ovo ljeto nam ukazuje da se 
nastavlja liberalizacija u odnosu na doktrinu 
„plaćaj koliko zaradiš“. Mijenja li to UEFA 
pravila igre, odnosno je li fair play, uveden 
da svede poslovanja klubova u normalne 
okvire i spriječi ogromna zaduživanja i 
posljedične raspade sustava, na izdisaju…?

Analitičari najutjecajnijih europskih medija 
sve su uvjereniji da je europska Kuća 
nogometa krenula u pravcu da se omogući, 
kome to uspijeva, pokrivati financijske 
obveze sponzorstvima. Zapravo, dojam je 
da će UEFA to i poticati upravo stoga što 
je pandemija svima prouzročila enormne 
gubitke. Do sada se nije moglo samo 
„nazvati“ vlasnika i da on svojim novcima 
ili uz usluge drugih sponzora jednostavno 
pokrije dugove. Bit je da to mogu samo 
oni bogatiji od bogatih dok se ogromna 
većina klubova muči s osiguranjem 
sponzorskih prihoda i kompenzirajućih 
minusa još od prije pandemije. To, naravno, 
jača neravnopravnost na tržištu. No, čini 
se da je UEFA prelomila da će relaksirati 
odredbe fair play poslovanja, odnosno da 
će se kazne za negativne bilance odnositi 
samo na one klubove koji neće odmah 
riješiti svoje negative dokapitalizacijom. I k 
tome, u UEFA-i se planira uvesti svojevrstan 
salary cap u proporciji s financijskom 
situacijom određenog kluba, a kada neki 
kao PSG, City, United, Real ili neki peti klub 
prebaci taj limit potrošnje, onda će plaćati 
poseban bonus UEFA-i. To bi trebao biti 
tzv. „porez na luksuz“ kako su ga dobro 
upućeni novinari nazvali još prije pola 
godine, doznavši da bi mogao biti jedan od 
kompromisnih rješenja za velike potrošače 
koji imaju novca…

Naravno, teoretičari zavjera pronalaze nit 
između tih „liberalizacija“, a pri čemu najviše 
profitiraju najbogatiji klubovi, pogotovo u 
vlasništvu katarskih šeika (PSG, City…) time 
što je PSG bio na kontrastrani Super lige, 
odnosno uz UEFA-u. Nasser Al Khelaifi, 
šef PSG-a ne samo da nije htio prihvatiti 
poziv Florentina Pereza i kompanije da im 
se pridruže u Super ligi, nego je postavši 
šef ECA-e (Udruga profiklubova) iznimno 
kritičan bio prema Perezu i uopće toj ideji. 
No, to su već i neke druge igre, gdje su 
Perez i Al Khelaifi u velikom sukobu, kako 
zbog Mbappea tako i drugih neslaganja…  



ZADNJA
STRANICA




